



Verfolgung und Widerstand von Fürsorgerinnen in Wien 1934–1945

Kollektivbiografische Studie zur
Geschichte Sozialer Arbeit

Von Prof. Dr. Irene Messinger

2026, 539 S., brosch., 134,– €

ISBN 978-3-8487-8125-6

E-Book 978-3-7489-2542-2



Die Mehrheit der Wiener Fürsorgerinnen im Austrofaschismus und Nationalsozialismus verhielt sich regimetreu. Zahlreiche ihrer Kolleginnen wurden entrechtet, entlassen, zur Flucht gezwungen oder ermordet und nur eine Minderheit war im Widerstand aktiv. Anhand von 80 exemplarischen Biografien politisch und rassistisch verfolgter Fürsorgerinnen analysiert die Studie deren private und berufliche Netzwerke, institutionelle Ausschluss-

prozesse und Formen des Wissenstransfers ins Exil. Auf Basis von Biografieforschung, historischer Kontextualisierung und erstmals erschlossenen Quellen wird die Berufsgeschichte um marginalisierte und bislang übersehene Akteurinnen ergänzt – als Beitrag zu einer pluralen, intersektionalen und kritischen Geschichte der Sozialen Arbeit in Österreich.

Digital verfügbar auf inlibra.com

Bestellen Sie im Buchhandel oder versandkostenfrei unter nomos-shop.de | Kundenservice +49 7221 2104-222 | service@nomos.de

Alle Preise inkl. Mehrwertsteuer



Nomos



Verfolgung und Widerstand von Fürsorgerinnen in Wien 1934–1945

Kollektivbiografische Studie zur
Geschichte Sozialer Arbeit

By Prof. Dr. Irene Messinger

2026, 539 pp., pb., € 134.00

ISBN 978-3-8487-8125-6

E-Book 978-3-7489-2542-2

In German



Most female social workers in Vienna during Austrofascism and National Socialism remained obedient to the regime. Many of their colleagues were disenfranchised, dismissed, forced to flee or exterminated, and only a minority was active in the resistance. Using 80 exemplary biographies of politically and racially persecuted social workers, the study analyses their private and professional networks, institutional exclusion processes and forms of

knowledge transfer into exile. Based on biographical research, historical contextualisation and sources that have been made accessible for the first time, the professional history is enriched by marginalised and previously overlooked actors - as a contribution to a plural, intersectional and critical history of social work in Austria.

Available digitally at nlibra.com

Available in bookstores or free of shipping costs at nomos-shop.de | Customer Service +49 7221 2104-222 | service@nomos.de

All prices include VAT



Nomos